
برای شروع گفت وگو و به عنوان اولین سؤال، بفرمایید که فرماندهی کل قوا در 
جمهوری اسلامی ایران چه جایگاهی دارد؟

فرماندهی کل قوا در حوزه  نظامی و دفاعی نظام جمهوری اسلامی واقعاً ابعاد گسترده ای دارد. 
حالا در این سال   ها شاید به حوزه های تسلیحاتی و ساخت سلاح یک اشاره  محدودی شده 
باشد، ولی به نظر من ابعاد گسترده ای دارد و این  ها قابل شمارش است. یعنی این طور نیست 
که مثلاً یک قضاوت کلی انسان بخواهد بکند، بلکه این  ها همه سند دارد. تأثیر حضور حضرت 
آقا در هشت س��ال دفاع مقدس، تا آن جایی که امام راحل اجازه دادند، قابل توجه بود، چون 
مدت های طولانی ایشان اجازه پیدا نکردند. نقش ایشان در امور نظامی در سه دهه  اخیر، بعد از 
رحلت امام تعیین کننده بود. یکی از علت های آن شاید بحث دشمن شناسی حضرت آقا و شم 
اطلاعاتی ایشان بود. ما در سه دهه  اخیر از توطئه های بزرگی جستیم و از تله   هایی که دشمن 
سر راه نظام ما قرار داده بود، توانستیم به سلامت عبور کنیم. در تک تک این موارد، نقش مقام 

معظم رهبری و تدابیر ایشان کاملاً روشن است. 
نقش ایشان در مدیریت بحران   ها و عبور کش�ور از تله های امنیتی و نظامی 

چگونه بوده؟ 
من چند نمونه را عرض می کنم، مثلاً در بحث آزادسازی کویت در جنگ اول، خیلی   ها از داخل 
کشور آمدند و گفتند که صدام الان دیگر نقش خالد بن ولید را دارد و ما الان باید بیاییم کنار 
صدام قرار بگیریم و با امریکا بجنگیم. خیلی از افرادی که آن روز مسئولیت داشتند، آمدند این 
حرف را زدند. تنها کسی که تشخیص داد این تله است و دو طرف این جبهه گروه های باطل 
هستند، یعنی یک طرف امریکا و اروپا و کشورهای غربی، یک طرف هم صدام، حضرت آقا بودند 

که اجازه ندادند کشور و نیروهای مسلح در این تله گرفتار شوند. 
یا در جنگ افغانستان و در این ۳۰ سال اخیر از این موارد زیاد داشتیم که ورود به این عرصه   ها 
یک تله بود برای کش��ور. این به خاطر آن ش��م اطلاعاتی و بینش و فهم حضرت آقا به عنوان 
فرمانده کل قواست، چون به هر حال مدیریت ایشان فقط مدیریت عمومی نیست، بلکه باید 
تسلط داشته باشند، تخصص داشته باشند و در همه  ابعاد ما دیدیم که واقعاً این را دارند. و در 
جمع فرماندهان مسلط و عالی رتبه، خوب وارد بحث می شوند و منطقی که دارند نشان می دهد   

مسلط هستند و در خیلی از جا  ها کشور را نجات داده اند. 
شما نگاه بکنید الان در اطراف ما، در منطقه  غرب آسیا، کشور  ها واقعاً فشل شده اند، حکومت   ها 
تضعیف شده، ارتش   ها از بین رفته، ناامنی   ها زیاد شده، به هم ریختگی فراوان شده است. این  ها 
طرح های امریکا، انگلیس، رژیم صهیونیستی و غربی   ها بوده که این منطقه باید به هم بریزد. 
هدف اصلی شان هم ایران بوده است. خب می بینید که الان وضعیت عراق چگونه شده، وضعیت 
افغانستان را همین روز  ها ببینید، وضعیت سوریه را ببینید، هرچند ایران ورود کرد، کمک کرد، 

ولی بالاخره آن جا ارتش را تضعیف کردند، کشور را منهدم کردند. 
در بعضی جا  ها که باید ورود می کردیم، باز عده ای می گفتند نه، نباید ورود بکنیم. مثلاً موقعی 
که گروه های تکفیری و داعش در سوریه و عراق ورود کردند و آن جا را اشغال کردند، خیلی   ها 
می گفتند به ما چه ربطی دارد، ما برای چه باید خودمان را درگیر بکنیم. این جا اتفاقاً به صورت 
قاطع، مقام معظم رهبری دستور دادند که نه، باید ورود بکنیم و برویم. امروز که از این قضیه 
سال   ها می گذرد، قضاوت کردن خیلی راحت شده است. امروز راجع به جنگ کویت، بحث 
افغانستان و تله   هایی که دشمن برای ما درست کرده بود، خیلی راحت می توان حرف زد. ولی 
ببینید آن روز حضرت آقا این تصمیمات را گرفتند، تصمیم گرفتند که ما باید در حوزه  جنگ 
سوریه ورود بکنیم، چون اگر آن جا نمی جنگیدیم، باید در تهران می جنگیدیم، در کرمانشاه 
باید می جنگیدیم، در همدان باید می جنگیدیم. یعنی یک جا باید ورود می کردیم، یک جا نباید 
ورود می کردیم. راهبری و مدیریت مقام معظم رهبری بود که این اتفاق افتاد. به نظر من این 

یک مسئله  خیلی مهمی است که خودش جای بحث دارد. 
حوزه  دوم این است که الان نیروهای مسلح ما، نیروهای نظامی ما �� هم ارتشی، هم سپاهی، 
هم بسیجی �� یک روحیه  سلحشوری و شجاعت و ظلم ستیزی دارند. اینکه در مقابل فلان 
ارتش ممکن است شکست بخورند، اصلًا چنین احساسی ندارند. احساس قدرت می کنند، 
قوی هستند. این  ها ناشی از تربیتی است که این  ها در دوران بعد از پیروزی انقلاب و به ویژه در 

این سه دهه  اخیر، پیدا کردند. 
تربیت روحی و اعتقادی نیروهای مس�لح در این سال   ها چه نسبتی با رهبر 

انقلاب داشته و چگونه انجام شده؟
ما در زمان هشت سال جنگ، روبه رویمان صدام بود، ولی بعد از آن بحث امریکا مطرح شد، 
تهدیدهای غربی   ها بود، خب یک نگرانی   هایی بود که بالاخره ما ک��ه قدرتمان به اندازه  آنها 
نیست. ولی الان رزمندگان ما، نیروهای ما، با شجاعت در کلیه  سطوح احساس این را ندارند که 
ممکن است ما در مقابل کسی کم بیاوریم. امروز همه اقرار می کنند که نیروهای مسلح ایران، 

سپاه ایران و ارتش ایران، مجموعاً قوی اند. 
این تربیت چطور اتفاق افتاده؟ طی این س��ه دهه  اخیر، کلیه  برنامه های مربوط به نیروهای 
مسلح، برنامه های آموزشی، برنامه های تربیتی، مراسماتی که داریم، جلساتی که به صورت 
هفتگی و مستمر مقام معظم رهبری با فرماندهان دارند، یعنی این جلسات ثابت است، ممکن 
است اضافه بشود ولی کمتر نمی ش��ود، یعنی حداقل یک جلس��ه در هفته؛ اصلًا یک روز را 
اختصاص دادند به نظامیان. این کارهای مستمر حضرت آقا، این تربیت را در نیرو  ها به وجود 
آورده، این آمادگی را به وجود آورده است. این  ها دیگر بحث سلاح و ابزار و این  ها نیست، این  ها 
جنبه  روحی دارد، جنبه  اعتقادی دارد، جنبه  تربیتی دارد. این هم یک جنبه از کار  هایی بوده 
که توسط حضرت آقا انجام شده و الان مطالبی که ایشان در این حوزه دارند، می توان کتاب   ها 

از آن چاپ کرد و مطالب پرمغز و عمیقی است. 
نقش رهبر انقلاب در مسیر خودکفایی و بومی سازی تسلیحات چه بوده و چه 

تصمیمات سرنوشت سازی اتخاذ شده؟
حضرت آقا در حوزه  تسلیحاتی در این سال های بعد از جنگ ترغیب کردند به خودکفایی، به 
بومی سازی، به روی پای خود ایستادن. ولی اینکه چه مسیری را برویم، چه سلاحی را بومی 
بکنیم، چگونه این کار را بکنیم، این یک نکته  مهمی است. دو تا کار اتفاق افتاده: یکی اینکه 
بگوییم ما می توانیم و به سمت توانمندی تسلیحاتی برویم و دیگر اینکه جهت را هم درست 
انتخاب بکنیم.  در این ۳۰سال اخیر، حالا از سال ۱۳۶۳ شاید ش��روع شد، به ویژه در حوزه  
موش��کی، می بینیم که در س��ال های مختلف این تأکیدات وجود دارد. اگر می رفتیم سراغ 
مسیری که دنیا رفته، دنیا عمدتاً �� شرق و غرب دنیا �� برای سلاح تهاجمی دنبال هواپیما 
رفته و الان به هواپیمای مثلًا نسل ۵ رسیده اس��ت و ما احتمالاً در نسل ۳ همچنان در حال 
تلاش و تقلا بودیم که جلو برویم. یعنی چه؟ یعنی هر کاری می کردیم، پشت سر آنها بودیم، 
۵۰ سال فاصله داشتیم. ما آمدیم به جای اینکه پشت سر دشمن حرکت کنیم و هیچ وقت هم 
به آن نرسیم، مسیری را انتخاب کردیم که الان در مقابلشان درآمدیم و درست است که در 
این سال   ها تهدیدات را دیدیم، تهدیدمحور دنبال کردیم اما امکانی را پیگیری کردیم که بشود 
تهدیدات را پاسخ داد. در بسیاری اوقات، حداقل در این دهه  اخیر، هدف محور حرکت کردیم، 
یعنی دنبال مسائلی بودیم، دنبال تسلیحاتی بودیم، دنبال امکاناتی بودیم که از یک نقطه ای 
بتوانیم موفقیتی به دست بیاوریم که تمام توانمندی های دشمن را ناکارآمد بکند. نقش مدیریت 
مقام معظم رهبری در این حوزه واقعاً دقیق و اثرش، اثر بی بدیلی بوده است. در بعضی از جا  ها 
می بینیم تصمیماتی که رهبر انقلاب می گیرند، ورودی که می کنند، شاید بگویم مسیر تاریخ 
نظامی ما را تغییر می دهند. ریل گذاری ای که می کنند خیلی تأثیرگذار اس��ت. من به چند 

نمونه اشاره می کنم:
در س��ال ۱۳۶۳ تعداد محدودی موش��ک به ما دادند. نظام آمد تصمیم گرفت از این تعداد 
محدود، دو فروندش را بگذارند برای مهندسی معکوس. مثلاً ۳۰ فروند موشک از لیبی گرفتیم 
که دو فروندش را گذاشتیم برای ساخت و تولید. این طی دو سال اتفاق افتاد، یعنی هیچ وقت 
موجودی ما از هفت ، هش��ت  فروند تجاوز نکرد. یعنی اگر موشک می آمد،  چون جنگ بود و 
درگیر بودیم، می زدیم. حالا شما از هفت، هشت  فروند، دو تایش را هم جدا کنی، ببری برای 

مهندسی معکوس! این تصمیم خیلی سختی بود. 
من یادم هست در یک جلس��ه ای خود حضرت آقا �� آن زمان رئیس جمهور بودند �� آمدند 
یک محلی بود که تحقیقات را بچه های وزارت سپاه آن روز آن جا شروع کرده بودند و حضرت 
آقا بازدیدی داشتند. آن موقع یک جلسه ای داشتیم. آقا نگران بودند که چرا این  ها را این قدر 
وسواس به خرج می دهید، زود باز نمی کنید، دمونتاژ نمی کنید، چرا شروع نمی کنید، چرا نگران 
هستید. حتی به شوخی هم فرمودند که این  ها را اگر زودتر باز نکنید، ممکن است بیایند ببرند، 
این  ها را هم شلیک کنند و دست تان خالی بشود! حضرت آقا اهمیت تحقیق، بومی سازی و 
تولید داخل را خیلی مهم و برجسته می دانس��تند. در همان سال ها، کلنگ ساخت کارخانه  
موشکی را حضرت آقا آن روز آمدند زدند، فیلم هایش هم هست. این یعنی چه؟ یعنی اهمیت 

دادن به این موضوع از همان دوره، از همان سال   ها بوده است. 
لذا این کار شروع شد، آن هم در دوران جنگ. ولی این یک کار طولانی، سخت و پیچیده ای 
در حوزه  موشکی و خیلی از بخش   ها بود، چون زیرساخت های اولیه را نداشتیم. الان ممکن 
است تصمیم بگیریم چیزی را بسازیم، خب اجزایش تولید شده، تهیه می کنیم و یک سیستم 
را طراحی می کنیم. آن موقع، زیرمجموعه   ها اساساً تولید نمی شد، اصلًا فناوری اش در کشور 

نبود. ما برای این که به فناوری موشک برسیم، باید چند فناوری پیش نیاز را طی می کردیم 
تا به آن برسیم. 

در اوایل دهه  ۷۰، سال ۱۹۹۱ میلادی هنگام فروپاشی شوروی، یک باره یک وضعیتی پیش آمد 
که پیشنهادات خیلی خوبی به ایران شد. وضعیت اقتصادی شوروی به هم ریخته بود، فروپاشی 
اتفاق افتاده بود و این کشور  هایی که بعد از فروپاشی به وجود آمده بودند، مشکل مالی داشتند. 
آنها آمدند گفتند که ما موشک به شما می فروشیم، سکوی پرتاب می فروشیم. ما موشکی را 
که از کره  شمالی حدود دو و نیم میلیون دلار آن روز می خریدیم دانه ای دو و نیم میلیون دلار! 
آنها گفتند دانه ای ۱۰هزار دلار به شما می دهیم. سکوی پرتابی که حدود دو و نیم، سه میلیون 
دلار شاید آن روز از کره ای   ها می خریدیم، که کیفیتش هم با روس   ها قابل مقایسه نبود، آنها 
گفتند با ۱۰۰هزار دلار به شما می دهیم. خب، در نیروهای مسلح، در مجموعه  موشکی، در 
مجموعه  نیروی هوایی، هیچ کس نه تنها با این خرید مخالفت نکرد، بلکه همه می گفتند عالی 
است، سریع بروید بخرید. در جمهوری اسلامی، یک نفر مخالفت کرد، آن هم حضرت آقا بود. 
خیلی از مسئولین حتی آمدند ورود کردند و گفتند که برویم حضرت آقا را توجیه و قانع کنیم. 
اما حضرت آقا مخالفت کردند، تا جایی که عصبانی شدند و گفتند برای چه دنبال این موضوع 
هستید، چرا پیگیری می کنید، کسی این موضوع را پیگیری نکند. چرا؟ چون ما از سال ۱۳۶۳ 
شروع کرده بودیم به ساخت موشک. سال ۱۳۶۹، ۱۳۷۰، ۱۳۷۱، یواش یواش داشت این کار به 
بار می نشست. حالا آن روز  هایی که داشت نتیجه می داد، ما یک باره می خواستیم چه کار کنیم؟ 
برویم تعدادی موشک آماده بخریم و بیاوریم. نتیجه اش چه می شد؟ نتیجه اش این می شد 
که کار متوقف می شد. حضرت آقا به خاطر این که این کار متوقف نشود، گفتند خرید ممنوع! 

حتی ایشان عصبانی شدند، به سر بعضی از مسئولین داد 
زدند، گفتند برای چه این را دنبال می کنید، نکنید این 

کار را و مخالفت کردند. 
آن تصمیم سخت در مخالفت با خرید انبوه 
موشک در سال های ابتدایی چه تأثیری بر 

مسیر صنعت موشکی ایران گذاشت؟
شاید آن روز، مثلاً ما  ها که بیست ونه یا سی سال داشتیم، 
امثال شهید مقدم، مثلًا می گفتیم ای کاش آقا موافقت 
می کردند، ای کاش می توانستیم بخریم، چرا نخریدیم. 
آن روز، خود ما  ها متوجه نبودیم ک��ه این تدبیر چقدر 
اثرگذار است و اگر آن روز ما انتخاب مسیرمان درست 
نبود و تعیین مس��یرمان توس��ط حض��رت آقا صورت 
نمی گرفت، مطمئن باشید مسیر رسیدن به موشک های 
زمین به زمین، موش��ک های دوربردتر، ی��ا اصلًا طی 
نمی شد یا خیلی عقب افتادگی داشتیم. چون بالاخره 

وقتی می خریدید، مراحل بعد ممکن بود چیزهای دیگر هم به تو بدهند، ولی بعد دیگر اصلًا 
مسیر می شد مسیر خرید. مسیر خرید ممکن بود تا یک حدی باز باشد، ولی بعد از یک مدت 
بسته می شد، دیگر نمی توانستی بخری یا مشخصات جدید، برد جدید، دیگر نمی توانستی 

بخری. خب، این خیلی تعیین کننده بود، این مسیری که حضرت آقا ریل گذاری کردند. 
اگر بخواهیم مقایسه ای داشته باشیم میان وضعیت نظامی کشور در پایان دفاع 

مقدس و امروز، چه تفاوت   هایی دیده می شود؟
حالا من به شما عرض کنم، ما زمانی می توانیم یک برآورد دقیق داشته باشیم که چه اتفاقی 
افتاده، چقدر پیشرفت کرده ایم، که بتوانیم مقایسه بکنیم. ببینید، آخر جنگ و قبول قطعنامه را 
نگاه کنیم، ببینیم کجا بودیم، و امروز که رسیدیم به سال ۱۴۰۰، ببینیم کجاییم. نگاه بکنیم که 
در این ۳۲ سال اخیر، چقدر پیشرفت کرده ایم. سپاه در جنگ که وارد شده بود، چیزی نداشت، 
ولی آخر جنگ یک سری تجهیزات غنیمتی داشت. حداکثر توپ و تانک و خمپاره و سلاح های 
سبک و نیمه سنگین بود، سلاحی نداشتیم. ارتش هم که ده سال از انقلاب می گذشت، هشت 
سالش را درگیر جنگ بود، هرچه داشت یا آسیب دیده یا کاهش پیدا کرده بود و مهم تر از همه، 
یک فاصله  ده ساله از فناوری روز دنیا پیدا کرده بودیم. یعنی در این سال ها، ما تحریم بودیم 
به ما چیزی نمی دادند. آن کشور  هایی که می ساختند، خب پیشرفت کرده بودند، آنهایی هم 
که هماهنگ با غرب و شرق بودند، س��لاح می گرفتند از آن ها. عراق تا روز آخر جنگ سلاح 
گرفت، سلاح پیشرفته ای هم گرفت، ولی ما نتوانستیم بگیریم، به ما ندادند، ما تحریم بودیم. 
این تحریم بودن، ما را عقب انداخت. پایان جنگ وضعیت نظامی ما، توان ما، تسلیحات ما، از 
یک عقب افتادگی برخوردار بود. ما واقعاً وضعیت خوبی نداشتیم، نه ارتش، نه سپاه. امکاناتی 
نداشتیم، یک مشت امکانات خارجی غربی بود، یک سری هم شرقی، غنیمتی و غیره بود، که 

واقعاً فاصله داشتند از توانمندی روز. 

خب، وقتی پایان دوران دفاع مقدس را در نظر بگیرید،  می بینید کجا بودیم. حالا امروز ببینید 
کجاییم. در این سه دهه  اخیر، تحریم های تسلیحاتی مان سخت تر شده، آسان که نشد، بلکه 
رفته رفته از دوران جنگ هم سخت گیرتر شده. کمکی هم به ما نکردند. تحریم اقتصادی هم 
بودیم، حالا کم و زیاد ش��ده، ولی خب بالاخره این تحریم های اقتصادی، مش��کلات و فشار 
اقتصادی را هم داشتیم، یعنی فشار می آوردند، قیمت نفت را پایین می آوردند، طبیعتاً نیروهای 
مسلح هم آن قدری که پول نیاز داشتند، هیچ وقت نمی توانستند بگیرند. همیشه در مشکل 

بودند، یعنی هم از نظر بودجه، هم از مسائل دیگر، الی ماشاءالله. 
در شرایط سخت تحریمی، این پیشرفت های بزرگ چطور ممکن شد؟ و رهبر 

انقلاب چگونه در این زمینه نقش راهبردی ایفا کردند؟
حالا ببینید، امروز به کجا رسیدیم. امروز نگاه کنید، در حوزه  تسلیحاتی، در حوزه  سامانه های 
موشکی زمین به زمین، پهپادها، رادارها، جنگ الکترونیک، پدافند و بسیاری از بخش های 
دیگر، چه زمینی، چه دریایی، الان ما در تراز جهانی مطرحیم، نه منطقه ای. هدف گذاری   ها 
و اسناد بالادستی می گویند ما باید در حوزه های اقتصادی جزو کشورهای تراز اول منطقه، یا 
یکی از سه کشور اول باشیم؛ ولی در حوزه  نظامی، بحث منطقه ای نیست، بلکه در تراز جهانی 

هستیم. 
اگر در دنیا بیست کشور هستند که رادارهای کیفی، خوب و به روز می سازند �� حالا ممکن است 
ترازهایشان کمی تفاوت داشته باشد �� ولی ما حتما جزو آن بیست کشور هستیم. در حوزه  
پهپادی و هواپیمای بدون سرنشین، چند کشور در دنیا کار می کنند؟ ما حتما جزو پنج کشور 
برتر هستیم. کشور  هایی که بتوانند سامانه های پدافندی به روز بسازند، ما الان جزو آن کشور  ها 
هستیم. یعنی ببینید، در ش��رایطی که دست و پای ما بسته 
بوده، تحریم بودیم، تحریم تسلیحاتی داشتیم، حتی تحریم 
بازدید �� یعنی بعضی از نمایشگاه های نظامی دنیا را هم حتی 
اجازه نداشتیم برویم، دعوت نمی کردند، اجازه هم نمی دادند 
�� واقعاً تحریم به صورت حداکثری بود، هیچ کشوری چنین 
وضعیتی نداشت. حالا ما رسیدیم به این نقطه، آیا این اتفاق 
تصادفی بوده؟ نه، کار شده، راهبری شده، نقشه  راه داده شده، 
اولویت بندی شده، ریل گذاری شده و به این نتیجه رسیده ایم. 

محوریتش هم با مقام معظم رهبری بوده است. 
در تصمیم گیری های تخصصی موشکی و پهپادی، رهبر 

انقلاب چه نقش و راهبری ای داشته اند؟
در حوزه  موشکی، حداقل در این دوازده سال گذشته، ارتباط 
مستقیم و جلسات مستمری با رهبر انقلاب اسلامی داشتیم 
و مسائل اساسی را، چه حضوری و چه از طریق نامه، با ایشان 
هماهنگ می کردیم. ایشان در این زمینه صاحب نظر بودند و 
گاهی حتی مسیر پیش روی ما را اصلاح می کردند. مثلًا زمانی که ما به دنبال افزایش سرعت 
در بخش های فنی موشکی بودیم، ایشان تأکید داشتند که دقت را در اولویت قرار دهید. ما بین 
خودمان بحث می کردیم، بچه   ها می گفتند مثلاً ما یک کلاهک را با موشک می زنیم، با کلاهک 
یک تنی، خب اینجا دقت معنی ندارد. دقت که حالا بالاخره دویست متر هم این طرف بخورد، 
آن حتما نابود می شود دیگر، برای چه این قدر ما سرمایه گذاری کنیم؟ ضمن اینکه زیرساختش 
را نداریم، امکاناتش را نداریم. ولی خب سال های بعد متوجه شدیم که نه، ما باید مثلًا بعضی 
اوقات بین چهار تا خانه یکی را انتخاب بکنیم، یک گروه تروریستی که آنجاست، همان را دقیق 
بزنیم. با یک کلاهک ضعیف هم بزنیم، فقط آن سرکرده  گروه تروریستی باید کشته بشود. 
در حوزه  جنگ با داعش این   ها را دیدیم. زدن گروه های تکفیری   ها و تروریستی در کردستان 
عراق را دیدیم. یا برای تعدادی از نیروهای انتظامی ما کمین گذاشتند در جنوب شرق کشور. 
برای مقابله و زدن سرکرده  آنها به این مسئله نیاز داشتیم. در امثال این موارد دیدیم که دقت 
واقعاً مهم است، دقیق باید بخورد. در بعضی از مقاطع در خود هوافضا، فرماندهان قدیم فرض 
کنید یک گرایش   هایی داشتند، در حوزه  توسعه  بخش هوایی و هواپیما. حضرت آقا گفتند 
این بخش را خیلی دنبال نکنید، این   ها مأموریت شما نیست، این مأموریت ارتش است. شما 
بچسبید فقط به موشک. دنبال چیز دیگر نباشید.  یا در این سال های اخیر در حوزه  پهپادی، 
خب آثارش را داریم می بینیم دیگر، یک قدرتی متولد شده، یک اتفاقی افتاده است. شما ببینید 
الان بعد از جنگ قره باغ، جنگ ارمنستان و آذربایجان، مثلًا یک دفعه بعضی از کشور  ها بیدار 
شدند، نقش پهپاد  ها را می بینند که خب خیلی مهم است، اثرگذار است. یک دانه پهپاد مثلًا 
سی هزار دلاری می زنی، یک سایت اس ۳۰۰  سیصد میلیون دلاری را نابود می کند. یک تانک 
نمی دانم چند میلیون دلاری یا یک کاتیوشای سنگر نفرات با پهپاد نابود می شود. خب امروز 

این   ها متوجه می شوند. 

از سالیان قبل حضرت آقا روی این تأکید داشته اند، در نیرو  ها هم انگیزه بوده، علاقه بوده، دنبال 
شده و الان ما در تراز جهانی هستیم. چیزی کم نداریم، در بعضی از حوزه   ها که جلوتریم. ابتکار، 

ایرانی است، کار ایرانی است و اصلًا متفاوت است، یعنی جنبه  اختراعی دارد. 
به طور کلی اگر بخواهید نقش فرماندهی حضرت آقا را در اقتدار امروز ایران 

جمع بندی کنید، چه می گویید؟
من اعتقادم این است که نقش مقام معظم رهبری در حوزه های نظامی و دفاعی بسیار زیاد 
است. حالا من تنها به سه بخش آن اش��اره کردم، ولی واقعاً خیلی بیشتر از این هاست و باید 
موشکافی بشود، مطالعه بشود، بررسی بشود. ما امروز اگر کشور مقتدری داریم، یک قدرت 
منطقه ای هستیم، که حتی خود امریکایی   ها و غربی   ها هم می گویند، مثلًا می گویند ایران با 
پهپادهایش برتری هوایی ما را بعد از ۷۵ سال از ما گرفت. این حرف کوچک نیست، یک فرمانده  

نظامی ارتش امریکا این را می گوید. 
یا درباره  زدن عین الاسد، می گویند ایران هر نقطه ای را که تصمیم گرفت، دقیقاً همان نقطه را 
زد. یا در زدن داعش، خب بالاخره این گروه های تروریستی یک ارتش منظم نبودند که بشود 
جبهه ای عمل کرد. این   ها عده ای بودند که در خانه   ها زندگی می کردند، زن و بچه هم ممکن 
بود کنارشان باشد. ما باید آن نقطه را که صرفاً مربوط به داعشی   ها بود، شناسایی و مشخص 
می کردیم و می زدیم. آن هم جلوی دیدگان همه  جهان. یعنی جایی که هواپیمای امریکایی 
آنجا پرواز می کرد، اروپایی   ها بودند، س��وریه بود، ترکیه بود. یعنی عملیات در جایی نبود که 
بگوییم رفتیم داخل شکاف کوهی، کاری کردیم و گفتیم این کار را کردیم، بلکه در معرض 
دید همه  دنیا بود و همه قضاوت می کردند. خب، همه هم تحس��ین کردند و گفتند کارتان 

عالی بود. 
امروز، این امنیتی که در کشور هس��ت، نتیجه اش امنیت مردم شده است. الان هم در نقاط 
مختلف منطقه، مشکل ناامنی هست، یعنی واقعاً به صورت قرضی نمی توان امنیت تأمین کرد. 
همین حالا، وقتی تعداد نیروهای امریکایی در منطقه کم می ش��وند، کشورهای عربی ابراز 
نگرانی می کنند و می گویند نگرانیم امریکا برود. چرا؟ چون قدرتشان مال خودشان نیست، 
قدرت قرضی و امریکایی دارند. این   ها را ما مدیون هستیم و ان شاءالله با این ریل گذاری، هدایت 
و رهبری مقام معظم رهبری، حتما قدرت ما روزافزون افزایش پی��دا خواهد کرد. و اگر این 
نسخه   هایی که صادر شده �� من در حوزه  نظامی اش را توضیح دادم �� در حوزه  اقتصادی هم 
هست، برای فرهنگ هم هست، برای امور مختلف هست، برای سبک زندگی هم هست، خلاصه 
برای همه چیز هست، اگر این   ها را مسئولین مختلف، مردم و کسانی که بالاخره مسئولیتی بر 

عهده دارند، عمل کنند، این کشور ان شاءالله گلستان خواهد شد. 
در نیروی هوافضا چقدر از جامعه جوانان و نخبگان علمی استفاده شده است و 

الان این دستاورد  هایی که داریم چقدر مربوط به حضور جوانان است؟
بله، ببینید الان در نیروی هوافضا این موفقیت   ها حاصل شده و به خاطر این عملیات   هایی که 
انجام ش��ده، تقریباً همه مردم قبول دارند. حالا ما هم هر موقع صحبت می کنیم، می گوییم 
صنعت موشکی از سال ۶۳ شروع شده، همه شاید فکر کنند که خب ۳۷ سال از این قضیه دارد 
می گذرد، یک مشت پیرمرد از آن موقع آمدند، انگیزه داشتند، این کار  ها را کردند. من الان دارم 
عرض می کنم متوسط سن نیروی هوافضا ۳۳ سال است. متوسط سن فرماندهان ما از سطوح 

فرمانده گردانی، فرمانده پایگاه تا فرمانده مناطق، بین ۳۵ تا ۴۰ سال است. 
اتفاقاً در بخش محققین ما، کسانی که کارهای تحقیقاتی انجام می دهند، کارهای تولیدی 
دارند انجام می دهند، این  ها همه جوانند، همه  سن   ها پایین اند. آیا ما این کار  ها را فقط توسط 
همین جوان های داخل نیروی هوافضا به نتیجه رساندیم؟ خیر، این توانمندی و قدرت توسط 
کل کشور اتفاق افتاده است. ما الان با همه  دانش��گاه   ها ارتباط داریم، آن چیزی که حضرت 
آقا بار  ها فرمودند که اگر ما بخواهیم تحول در صنعت اتفاق بیفتد باید ارتباط بین صنعت و 
دانشگاه برقرار بشود، این ارتباط ما الان برقرار است.  خیلی از جوان هایی که مستعد بودند را 
کمک کردیم، تشویق کردیم، این  ها رفتند شرکت های دانش بنیان ایجاد کردند و آمدند طرف 
قرارداد شدند، در عرصه های مختلف، هم با ما، هم با دیگران دارند کار می کنند. ببینید این 
کار  ها عمدتاً توسط همین جوان   ها اتفاق افتاده است. به نظر من راه حل برون رفت از مشکلات با 
همین جوان   ها امکانپذیر است؛ منتها با استفاده از تجربیات آنهایی که سن  و سال دارند. موقعی 
که می گوییم جوان، منظورمان این نیست که این جوان را، یک جوان سی ساله را، به عنوان وزیر 
بگذارید، منظورمان این نیست. ولی بالاخره همه  مسئولیت   ها که در حد وزارت و رئیس جمهور 
نیست. شما ببینید ما چقدر مدیرکل داریم، فرماندار داریم، بخشدار داریم، در کارخانجات، در 
کف صنعت کشور، در دانشگاه ها، بر و بچه   ها می توانند بیایند کار بکنند و ما تجربه  بسیار موفقی 
در این زمینه داریم.  این کار  هایی که داریم می کنیم، شما با تعداد چند صد نفر یا حداکثر دو 
هزار نفر که نمی توانید این کارهای وسیع را انجام بدهید. خب طبیعتاً این جوان   ها هستند که 
دارند این کار  ها را می کنند. به اعتقاد من نه تنها در حوزه  نظامی و تسلیحاتی، بلکه در حوزه های 
اقتصادی و در بقیه  بخش   ها ه��م راه برون رفت، اعتماد به این جوان هاس��ت، میدان دادن به 

آنهاست که بیایند این مسائل را حل کنند و ما هم استفاده  حداکثری کردیم. 
از جلسات و ملاقات با رهبر انقلاب اسلامی چه خاطرات دیگری دارید؟

چند مورد را عرض کردم. البته این طور نیست که مثلاً در همه   امور، حضرت آقا بخواهند ورود 
بکنند و مثلاً آن کاری که دارد انجام می شود، یک نظر دیگری بدهند. یک مواقع زیادی بوده که 
ما خدمتشان رسیدیم، گفته اند با همین دست فرمان بروید جلو، همین دست فرمانی که دارید 
می روید خوب است. مواردی بوده، من سؤال کردم از حضرت آقا و گفتم آقا از هوافضا راضی 
هستید؟ آقا فرمودند که از کل سپاه من راضی ام، البته جا های مختلف فرق دارد اما از نیروی 
هوافضا خیلی راضی ام. این  ها خیلی شیرین بوده، خاطرات شیرینی بوده برای ما که خب بالاخره 
رضایت حضرت آقا را توانستیم جلب بکنیم. حضرت آقا این طور نیستند که یک جلسه بیایند، 
یک صحبتی بکنند و تمام بشود. حضرت آقا با مطالعه در جلسه می نشینند. بار  ها شده که ما در 
جلسات رفتیم و متوجه شدیم که حضرت آقا گزارش های قبلی را، تمام نوشته   ها را دقیق مطالعه 
می کنند. وقتی آدم با بعضی   ها جلسه می گیرد، طرف ساعتش را نگاه می کند، حوصله اش سر 
می رود و این برخورد، آدم را کسل می کند؛ ولی حضرت آقا دقیق مطالعه می کنند، گذشته را 

می دانند، تدابیرش را می دانند و یک روند چند ساله جلوی چشمشان هست. 
اینکه بیان کردید پیش�رفت نظامی امروز در نتیجه عمل به فرامین رهبری 

است، توصیه تان به سایر مسئولین چیست؟
با این تجربه ای که در این سال   ها از رهنمودها، تدابیر و راهبری مقام معظم رهبری پیدا کردیم، 
اعتقادم این است که اگر این نسخه ها، این تدابیری که حضرت آقا در حوزه های مختلف دارند، 
مسئولین جدی بگیرند این  ها را، پیشرفت خواهند کرد؛ حتی تدابیر مربوط به گذشته. خب 
اعتقادم این است که هر وزیری باید بیاید، سی سال تدبیر حضرت آقا را راجع به آن وزارتخانه 
بگیرد، این روند  ها را بخواند، مطالعه بکند و بتواند از آنها استفاده بکند.  یعنی در همه  بخش ها، 
آقا تدبیر دارند. این  ها می تواند نقشه  راه باش��د. ببینید، فقط با دویدن کار درست نمی شود، 
بعضی   ها می گویند ما ۲۴ ساعته، ۲۰ ساعته باید کار کنیم! معلوم نیست، شاید این ۲۰ ساعت 
کار، ما را از مسیر دور بکند.  باید دقیق، در جهت درست حرکت کنیم. مسیر باید درست باشد، 
ریل گذاری باید درست باشد، نقش��ه  راه باید درست باشد. به نظر من این تدابیر رهبری یک 
سرمایه  بزرگ برای ماست، این تدابیرِ این سه دهه را اگر همه  بخش   ها خوب استفاده کنند، فکر 

می کنم کشور، ان شاء الله نجات پیدا خواهد کرد. 
از نظر شما، رمز پیشرفت و موفقیت صنعت موشکی کشور چه بوده است؟

رمز پیشرفت و موفقیت در حوزه  هوافضا �� که موش��کی هم یک جزء آن است �� اولاً به این 
است که به هدف گذاری و راهبردی که تعیین شده �� شاید فرماندهان مختلفی هم آمده اند 
و رفته اند �� همه وفادار بوده اند. ما حالا در بخش های دیگر می بینیم یک مس��ئول می آید، 
مسئول قبلی را کاملًا تخریب می کند. بالاخره ده تا کار انجام داده، سه تایش بد بوده، هفت 
تایش درست بوده، نباید همه را تخریب کرد. ما ممکن است نقشه  مسیرمان را اصلاح کرده ایم. 
حتما مسیری که من رفتم، تفاوت   هایی با شهید مقدم داشته، تفاوت   هایی با سردار سلامی 
داشته، تفاوت   هایی هم با فرماندهان قبلی داشته، ولی نس��بت به هدف وفادار بوده ایم. یک 
حرکت جمعی بوده، همه در این کار بودند و معتقد بودند.  نکته  دیگری که هست، ممکن است 
بعضی از مدیران را داشته باشیم که واقعاً فکر خوبی دارند. من الان خودم تجربه کرده ام، ممکن 
است آشنا باشند، مسلط باشند، ولی همراه سازی همه  مدیران خیلی ضرورت دارد. اگر همراه 
نشوند و ما بخواهیم فقط دستور بدهیم، دستور تا زمانی که هستی کار پیش می رود، بعدش 
کنار می رود. چرا ما الان نسبت به کاری که سردار مقدم انجام داده، وفاداریم؟ به خاطر اینکه 
شهید مقدم می نشست، با ما صحبت می کرد، ما را همراه می کرد و در واقع چون مسائل را همه 
خوب می فهمیدیم، مثل شهید مقدم فکر می کردیم. این خیلی تعیین کننده  است. حرکت 
فردی یک مسئول در اتاقِ دربسته  �� که فقط بخواهد خودش تصمیم بگیرد �� معلوم نیست 
چه نتیجه ای بدهد. ممکن است یک چیز  هایی را بدانی، حتی مسلط هم باشی؛ ولی باید بیایی، 
بنشینی، با نیرو  ها صحبت بکنی، نظرخواهی بکنی. این تبادل نظرها، افراد را همراه می کند. 
ممکن است حالا بالاخره بیست درصد، سی درصد هم جمع بندی شما را قبول نداشته باشند، 

ولی وفادار خواهند بود به شما. 
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در ح�وزه  موش�کی، حداق�ل در ای�ن 12 
سال گذشته، ارتباط مستقیم و جلسات 
مستمری با رهبر انقلاب اسلامی داشتیم 
و مسائل اساس�ی را، چه حضوری و چه از 
طریق نامه، با ایشان هماهنگ می کردیم. 
ایشان در این زمینه صاحبنظر بودند و گاهی 
حتی مسیر پیش روی ما را اصلاح می کردند

88523060سرويس گفت وگو

رسانه KHAMENEI.IR برای نخستین بار منتشر کرد

 نقطه زنی موشک ها 
مرهون تدبیر فرمانده کل قواست

پیشرفت صنعت موشکی ایران به روایت شهید حاجی زاده

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی و فرمانده کل قوا در سومین 
پیام تلویزیونی در پی تهاجم رژیم صهیونی با تبریک ب�ه ملت بزرگ ایران برای 
پیروزی در این نب�رد تأکید کردند: رژی�م صهیونی با آن همه هیاه�و، با آن همه 
ادعا، در زیر ضربات جمهوری اس�لامی تقریب�اً از پا درآمد و له ش�د. فکر اینکه 
چنین ضرباتی از س�وی جمهوری اس�لامی ممکن اس�ت بر رژیم وارد بشود، در 
ذهن آنها و مخیله  آنها خطور نمی کرد و اتفاق افتاد. خدا را س�پاس می گزاریم که 
به نیروهای مسلح ما کمک کرد، توانس�تند از دفاع چندلایه  پیشرفته  آنها عبور 
کنند و بسیاری از مناطق شهری و نظامی آنها را زیر فشار موشک های خودشان 

و با تهاجم قوی س�لاح پیش�رفته  خودش�ان با خاک یکس�ان کنند! این یکی از 
 KHAMENEI.IR  بزرگ ترین نعمت های الهی اس�ت.  به همین مناسبت رس�انه
در پرونده  »روایت فت�ح « که به تحلی�ل کلان پیروزی جمهوری اس�لامی ایران 
در نبرد تحمیلی 12 روزه اخیر با رژیم صهیونیس�تی می پردازد، اقدام به انتش�ار 
گفت وگویی منتشرنش�ده با س�ردار ش�هید حاجی زاده، فرمان�ده فقید نیروی 
هوافضای سپاه درباره نقش فرماندهی کل قوا در رشد و پیشرفت قدرت موشکی 
ایران کرده اس�ت. متن این گفت وگو که در س�ال 1۴۰۰ به همت نمایندگی مشهد 
دفتر حفظ ونش�رآثار حضرت آیت الله خامنه ای اخذ ش�ده، به ش�رح زیر اس�ت.


